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Tilstedeværende: Maria Davidsen, Charlotte Granly, Stig Børsen Hansen, Simon Hilde-

brand Hedegaard, Karen Hvidtfeldt, Mathias Mihkel Frost Jakobsen, 
Søren Harnow Klausen, Caroline Schaffalitzky de Muckadell (observa-
tør), Sune Vork Steffensen, Casper Sylvest (formand), Simon Møberg 
Torp (dekan). 

  
Fra administrationen deltog:  Mads Funding, Rune Nørgaard Jørgensen, Martin Lund (referent). 
 
Fraværende: Simone Malm Alsted, Emma Cecilie Fevre Kristensen. 

 

 

Formanden bød velkommen til mødet og oplyste, at han havde besluttet at ændre i rækkefølgen af 

behandlingen af punkterne på dagsordenen. 

 

Punkterne blev behandlet i rækkefølgen 1-2, 4-5, 8, 6-7, 9-11, 3, 12-15. 

 
Dagsorden for mødet: 
 
A-punkter 
 
1. Godkendelse af referater fra møder 22. marts 2023 (ekstraordinært), 23. 

marts 2023 og 24. april 2023 (ekstraordinært). 
Referaterne blev godkendt. 

. 
2. Meddelelser, herunder høringer og referater (se B-punkter nedenfor). 

Ingen bemærkninger. 
 

3. Konstituering af Akademisk Råd. 
Formanden meddelte, at dette er hans sidste møde i Akademisk Råd, da han efter 
sommerferien fratræder sin stilling ved SDU. Han oplyste desuden, at Søren Harnow 
Klausen skal på længerevarende udlandsophold, hvorfor han udtræder af rådet efter 
sommerferien. Der vil derfor snarest muligt skulle afholdes suppleringsvalg til AR mhp. 
valg af 2 nye VIP-repræsentanter. 



 

 Side 2 

De nuværende VIP-repræsentanter besluttede, at der vil skulle foretages valg af ny 
formand for rådet, når rådet igen er fuldtalligt. Frem til dette tidspunkt valgte VIP-
repræsentanterne at konstituere Stig Børsen Hansen som midlertidig formand. 
 

4. Doktordisputats 
Formanden oplyste, at der afventes forslag til bedømmelsesudvalg til en doktordisputats, 
indleveret ved Det Humanistiske Fakultet. Sagen kan derfor ikke behandles på dagens mø-
de, men vil i stedet blive behandlet ved skriftlig høring, når indstilling af bedømmelsesudvalg 
foreligger fra instituttet. 
 

5. Æresdoktor 2023. 
Der forelå bedømmelse og indstilling fra det nedsatte bedømmelsesudvalg vedr. tilde-
ling af æresdoktorgraden 2023. På baggrund af bedømmelsen indstiller Akademisk 
Råd den foreslåede kandidat til rektors godkendelse. 
 
AR drøftede efterfølgende kort fremtidige principper for udvælgelse af kandidater til 
æresdoktorater. 
 
Stig Børsen Hansen fandt, at man ved udvælgelse/indstilling af æresdoktorer, burde 
inddrage overvejelser om muligheden for at gøre brug af æresdoktorers kompetencer i 
SDU-relaterede forsknings- og uddannelsesaktiviteter. 
 

6. Økonomi. 
Mads Funding redegjorde for den aktuelle økonomiske situation på fakultetet efter den 
gennemførte budgettilpasningsproces. I skrivende stund er der fint styr på omkost-
ningssiden for de kommende år og derudover ser det p.t. ganske fornuftigt ud med til-
trækning af eksterne forskningsmidler på Humaniora. Til gengæld er der en række 
usikkerhedsfaktorer på indtægtssiden såsom BA-optagelsestallene i de kommende år, 
ny SDU-budgetmodel i 2024 og en forestående kandidatreform. 
 
I forlængelse heraf tilføjede dekanen, at der endvidere er usikkerhed om en fortsat tak-
samesterforhøjelse af takst 1, ligesom ministerielle overvejelser om gennemførelse af 
en sektordimensionering af universitetsuddannelserne bidrager til usikkerhed på ind-
tægtssiden. 
 

7. Evaluering af budgettilpasningsprocessen. 
Formanden introducerede punktet og spurgte til rådets oplevelse af og holdning til proces-
sen. 
 
Stig Børsen gav udtryk for, at den netop foretagne udpegning af viceinstitutledere tidsmæs-
sigt er sket på et noget uheldigt tidspunkt i forhold til budgettilpasningsprocessen.  
 
Dekanen bemærkede, at dette alene var hans ansvar. Han kunne godt se det uheldige i det 
tidsmæssige sammenfald. 
 
Formanden havde en række bemærkninger til processen. Han udtrykte tilfredshed med den 
klare og tydelige procesplan, der var udarbejdet. Han fandt dog visse aspekter omkring 
kommunikationen mindre vellykket, herunder kommunikationen til og med de studerende. 
De var kun i ringe grad oplyst om processen. 
Han påpegede desuden, at afværgefasen var faldet uheldigt sammen med påskeferien, så 
denne fase reelt havde været lige vel kort.  
 
Formanden tilføjede, at han ser en svær balance i det videre forløb efter den gennemførte 
proces. Han anerkendte, at hensynet til de direkte berørte medarbejdere naturligvis skal 
vægte meget højt, men manglende information om, hvem der er direkte berørt blandt kolle-
gerne bidrager til at vanskeliggøre den kollegiale omgang i dagligdagen. 
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Dekanen var enig i at balancen er meget fin, men bemærkede at hans fokus i procesforløbet 
særligt har været rettet mod de direkte berørte medarbejdere. 
 
Sune Vork Steffensen gjorde opmærksom på, at der blandt mange kolleger lurer en frygt for, 
at vi i løbet af få år vil blive mødt af nye sparekrav og sparerunder. Det er således vigtigt at 
holde medarbejderne orienteret om den økonomiske situation og udvikling. 
 

8. Temapunkt: Fremtidigt optag. 
Formanden introducerede punktet og oplyste, at prodekanen til dagens møde havde 
udarbejdet et notat om Humanioras ønsker til optagelseskrav. 
 
Dekanen redegjorde for universitetsledelsens ønske om indførelse af et generelt karak-
terkrav på SDU. Karakterkravet skal ses i sammenhæng med ledelsens ønske om et 
kvalitativt stærkere SDU. 
 
Akademisk Råd drøftede spørgsmålet på baggrund af prodekanens notat og dekanens 
indledende bemærkninger, herunder bl.a. spørgsmål om forholdet mellem kvote 1 og 
2, signaleffekten af høje karakterkrav, ønske om fortsat social mobilitet og kommunika-
tion omkring optagelseskravene. 
 
Akademisk Råd var for så vidt enig i ambitionen om et kvalitetsløft blandt de studeren-
de, men stillede spørgsmål til om dette kvalitetsløft ikke burde ske i løbet af studiet i 
kraft af gode uddannelser. 
 
Stig Børsen Hansen gav udtryk for, at det bør være muligt for SDU Analytics, med det 
tilgængelige datamateriale, at afdække om studerende med mindre gode karaktergen-
nemsnit ved indgangen til studiet formår at løfte sig i løbet af studiet. 
 
Akademisk Råd var enig i dette. 
 
Karen Hvidtfeldt bemærkede, at et karakterkrav på 7 givetvis vil medføre en større 
kønsmæssig ubalance på Humaniora, da piger/kvinder gennemsnitligt får højere karak-
tergennemsnit end drenge/mænd ved adgangsgivende eksamen. 
 

9. Information om valg og studenterdemokrati. 
Mathias Mihkel Frost Jakobsen orienterede om bestræbelser blandt studenterpolitikere 
på at udbrede kendskabet til studenterdemokrati og de studerendes muligheder for 
indflydelse på forhold omkring uddannelser og trivsel på SDU. Han påpegede nødven-
digheden og vigtigheden i at også undervisere i involveres i denne proces, især i for-
bindelse med valg ved SDU. 
 

10. Forskerstøtte på Humaniora. 
Formanden bød Rune Nørgaard Jørgensen velkommen til mødet og præsenterede 
kort Akademisk Råds rolle i denne sammenhæng. 
 
Rune Nørgaard Jørgensen havde til mødet fremsendt et oplæg om organisering af for-
skerstøtten på Humaniora med henblik på drøftelse i rådet. Rune Nørgaard Jørgensen 
redegjorde for tankerne bag oplægget og pointerede, at det i hans optik er nødvendigt 
med en styrkelse og systematisering af indsatsen på området. I oplægges lægges der 
dels op til et midlertidigt set-up – af hensyn til nært forestående ansøgningsfrister – 
dels et mere langsigtet set-up med etablering af et forskerstøtte-udviklings-udvalg, som 
tænkes nedsat af Akademisk Råd. 
 
AR drøftede oplægget, herunder sammensætningen af forskerstøtte-udviklings-
udvalget, hvor AR fandt det vigtigt at sikre en væsentlig grad kollegial forankring. AR 
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anbefalede, at der udpeges en forsker fra hvert af de 2 institutter og et medlem fra 
Akademisk Råd. På baggrund af drøftelsen udpegede AR Sune Vork Steffensen som 
AR-repræsentant i udvalget. 
 
På forespørgsel fra Karen Hvidtfeldt, oplyste Rune Nørgaard Jørgensen, at der vil væ-
re tale om et tværgående koncept for hele fakultetet. 

 
11. Forretningsorden for Akademisk Råd (revideret) 

Formanden oplyste, at det af rådet nedsatte underudvalg havde foretaget en række 
ændringer til den nuværende forretningsorden. Formanden gennemgik kort de væsent-
ligste ændringer og bemærkede, at der primært er tale om en række mindre konse-
kvensrettelser og tilretninger i forhold til den nye standardforretningsorden for kollegiale 
organer på SDU. Akademisk Råd havde ingen bemærkninger til ændringerne.  
Den reviderede forretningsorden vil blive fremsendt til godkendelse hos SDU’s jurister 
og rektor. 
 

12. Nyt fra Universitetsrådet v/formanden. 
Den afgående formand gennemgik kort de aktuelle sager, der senest er drøftet og vil 
blive drøftet på Universitetsrådets møder. 
 

13. Nyt fra Direktionen v/dekanen. 
Dekanen orienterede kort om direktionen nylige studierejse til universiteterne i hhv. 
Freiburg og Strasbourg. 
 

14. Nyt fra Fakultetet v/dekanen. 
Dekanen takkede den afgående formand for hans meget store og engagerede indsats 
på fakultetet, ikke mindst som formand for Akademisk Råd. 
 
Han oplyste derudover, at fakultetsledelsen og fakultetsadministrationen i den seneste 
periode primært har haft fokus på KOP23 (budgettilpasningsprocessen). 
 
 

15. Eventuelt. 
a) Sune Vork Steffensen spurgte til status på institutnavne.  

Dekanen oplyste, at der endnu ikke var truffet endelig beslutninger i den forbindelse. 
 
b) Casper Sylvest takkede, som afgående formand, for samarbejdet med medlem-

merne af Akademisk Råd. 
 
 
 
Mødet sluttede kl. 15.00  
 
 
 
Stig Børsen Hansen 
Konst. formand 
 


